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Protokół  

z posiedzenia Komisji Połączonych Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów, 

Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej, Inwentaryzacji i Handlu 

oraz Oświaty, Kultury i Sportu, odbytego w dniu 29.08.2017r. 

 

 

 

Posiedzenie odbyło się w Sali Krajeńskiej Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury  

w Więcborku. 

 

Spotkanie trwało od godz. 15:00 -16:40. 

 

Obecność według załączonej listy obecności. 

 

Spoza Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

 

1. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

2. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

3. Przewodnicząca Rady Miejskiej w Więcborku   - Grażyna Witczak 

4. Zastępca Dyrektora ds. organizacyjnych Ośrodka Doradztwa 

Rolniczego w Minikowie      - Marek Witkowski 

5. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania Przestrzennego 

I Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku  - Michał Bąk 

6. Inspektor ds. Gospodarki Nieruchomościami   - Barbara Szmidt. 

7. Członek Zespołu Weryfikującego opinie mieszkańców 

w zakresie zmian nazw ulic na terenie miasta i gminy Więcbork- Leszek Skaza 

 

Komisji Połączonej przewodniczyła p. Beata Kopta – Przewodnicząca Komisji Oświaty 

Kultury i Sportu.  

 

Przewodnicząca Komisji rozpoczęła posiedzenie od powitania wszystkich zebranych  

i przypomnienia porządku obrad, który przewidywał: 

 

 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2017. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Więcbork. 

3. Zaopiniowanie uchwał dotyczących zmian nazw ulic w Więcborku i Sypniewie. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie 

przez Gminę Więcbork nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa, wykonawca 

prawa własności - Agencja Nieruchomości Rolnych oddział terenowy w Bydgoszczy. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały zmieniającej Uchwałę Nr XXII/193/2012 Rady 

Miejskiej w Więcborku z dnia 27 września 2012 r. w sprawie wyrażenia zgody  

na wydzierżawienie w drodze bezprzetargowej nieruchomości gruntowych 

niezabudowanych. 
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6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie  wyrażenia zgody na sprzedaż  nieruchomości 

położonej w Więcborku.  

7. Sprawy różne. 

 

Do powyższego nie wniesiono zmian. 

 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie 

 

W dalszej kolejności Przewodnicząca Komisji przekazała głos Skarbnik Gminy 

Więcbork, która omówiła projekty uchwał finansowych Gminy Więcbork: 

 

a) w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2017, 

 

 

Zmiany dotyczyły: 

1. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko Pomorskiego nr WFB.1.3 120.3.42.2017 z dnia 18 sierpnia 2017r. 

zwiększającego plan dotacji (§2010) w rozdz.75011 o kwotę 12.082,00 zł w związku z 

przeliczeniem dotacji na zadania z zakresu spraw obywatelskich na podstawie ilości spraw 

zrealizowanych w l półroczu 2017r. w gminie. W planie finansowym wydatków budżetu 

zmiany ujęte zostały w §4010, §4260, §4270 i §4700. 

2. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 60016§0950 o kwotę 39.450,00 zł w 

związku z wypłatą odszkodowania od ubezpieczyciela za szkodę w mieniu komunalnym. 

Po stronie wydatków zwiększa się plan finansowy na zakup usług remontowych w 

rozdziale 60016§4270 w związku z likwidacją szkody. 

3. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 75814§0960 o kwotę 250,00 zł 

tytułem darowizn od osób fizycznych na pomoc dla poszkodowanych z terenu Gminy 

Więcbork podczas nawałnicy jaka miała miejsce w dniu 11.08.2017r. Po stronie 

wydatków zwiększa się plan finansowy w rozdziale 852 14§3110 na wypłatę zasiłków 

celowych dla poszkodowanych. 

4. W rozdziale 60016 w planie finansowym wydatków, oprócz zmian opisanych w pkt 2 

uzasadnienia, dokonano następujących zmian: 

 zmniejsza się plan finansowy o kwotę 31.300,00 zł w zadaniu inwestycyjnym pn.: 

"Przebudowa drogi wewnętrznej wraz z budową kanalizacji deszczowej w ciągu ul. 

Krzywoustego na Osiedlu Piastowskim w Więcborku". Zmiany wynikają z 

ostatecznego rozliczenia zadania w oparciu o wykonane wydatki i zawarte umowy z 

wykonawcą, 

 zmniejsza się plan finansowy o kwotę 200.000,00 zł w zadaniu inwestycyjnym pn.: 

"Przebudowa drogi wewnętrznej wraz z budową sieci kanalizacji deszczowej w ciągu 

ul. Pomorskiej na osiedlu Piastowskim w Więcborku oraz przebudowa skrzyżowania z 

ul. Gdańską". Zmiany wynikają z rozstrzygnięcia przetargu na wykonawcę zadania i 

uzyskania niższej ceny na wykonanie zadania. 
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5. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 60095 w §4010, §4110, §4120 i 

§4140 o łączną kwotę 100.000,00 zł w związku z koniecznością na utrzymania 

odpowiedniego poziomu zatrudnienia pracowników w ramach prac interwencyjnych 

niezbędnych do wykonania zaplanowanych prac remontowo-brukarskich w Gminie oraz 

zapewnienie środków na realizację obowiązku wpłat na PFRON. 

6. W rozdziale 70005 zwiększa się plan wydatków inwestycyjnych o kwotę 289.000,00 zł w 

zadaniu pn.: "Przebudowa oraz zmiana sposobu użytkowania budynku przedszkola na 

budynek mieszkalny wielorodzinny w Runowie Kraj." z uwagi na możliwość wykonania 

kompleksowo prac budowlanych i zakończenia inwestycji w bieżącym roku budżetowym. 

7. W rozdziale 75421 dokonuje się zmian pomiędzy §4210 a §4300 o kwotę 3.000,00 zł w 

celu zapewnienia środków na zakup głównie paliwa do pił i samochodów strażackich 

biorących udział w akcjach ratowniczych. 

8. W rozdziale 80195 zmniejsza się plan finansowy wydatków w §3240 i §4010 o łączną 

kwotę 100.000,00 zł z uwagi na oszczędności jakie pojawiły się w tych pozycjach po 

analizie wykonania budżetu na koniec l półrocza 2017r. 

9. W rozdz. 85215§3110 zmniejszony został plan finansowy wydatków o kwotę 57.700,00 

zł. Liczba osób uprawnionych do otrzymywania dodatku mieszkaniowego jest w tym roku 

mniejsza niż zakładano, zatem i wartość wypłaconych świadczeń jest niższa. 

 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

 

Radny Ryszard Kałaczyński odnosząc się do zdjęcia kwoty 200.000,00 zł z inwestycji 

budowy drogi na Osiedlu Piastowskim pytał, czy taki zabieg wynika z oszczędności 

powstałych po przetargu oraz kto decyduje o rodzaju nawierzchni jaka będzie zastosowana 

tzn., czy będzie to asfalt, czy polbruk i dlaczego, to właśnie polbruk nie asfalt wybrano. 

Radny przypomniał też o swojej wcześniejszym apelu do Burmistrza Więcbork, dotyczącym 

„zdjęcia poboczy” w Wituni, jeszcze przed rozpoczęciem roku szkolnego w celu zapewnienia 

bezpieczeństwa dzieciom idącym do szkoły. Na ten cel też można byłoby przeznaczyć z tej 

kwoty 200.000,00 zł np. 50.000,00 zł. Poza tym radny chciał wiedzieć, kiedy w Wituni 

pojawi się wnioskowane oświetlenie.  

 

Skarbnik Gminy Więcbork wyjaśniła, że plan finansowy inwestycji polegającej na 

przebudowie ulicy Pomorskiej na Osiedlu Piastowskim wraz z budową kanalizacji 

deszczowej został przyjęty zgodnie z opracowanym kosztorysem zadania. Natomiast 

oszczędności, które pojawiły się teraz i uwidocznione zostały w omawianym projekcie 

uchwały, wynikają z rozstrzygniętego przetargu na wykonawcę tegoż zadania.  

 

Zastępca Burmistrza Więcborka uzupełniając odpowiedź na pytania zadane przez radnego 

wskazał, że zgodnie z zasadą jaką przyjęto w stosunku do inwestycji drogowych na Osiedlu 

Piastowskim, wszystkie wykonywane tam nawierzchnie wykonywane są w technologii kostki 

brukowej. Powodem zastosowania, takiego rozwiązania .jest jego praktyczność 

umożliwiająca szybki demontaż i ponowne ułożenie w sytuacji awarii, bądź wykonania 

koniecznych podłączeń do sieci kanalizacyjnej. Taka technika jest też tańsza niż asfalt.  

Skarpy przy ulicy W. Witosa w Wituni będą niwelowane i dostosowywane do potrzeb, 

natomiast budowę oświetlenia należy rozpocząć od przygotowania dokumentacji, bo tej na 

ten moment nie ma. Niemniej temat oświetlenia w Wituni jest w kręgu uwagi, zwłaszcza, że 
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w części można zastosować tzw. dowieszenie lamp na istniejących już słupach. Dalszy 

odcinek w kierunku ul. Nowodworskiej wymaga posadowienia nowych słupów, co wiąże się 

z dużo większymi kosztami. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

 

Obecnych 14 radnych. 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

b) w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Gminy Więcbork. 

 

 

Zmian w WPF w 2017r. dokonano w planie dochodów i wydatków z uwagi na 

dotychczasowe zmiany w budżecie Gminy Więcbork. Ponadto, w załączniku przedsięwzięć 

na bieżący rok budżetowy zwiększony został limit wydatków w zadaniu pn.: „przebudowa 

oraz zmiana sposobu użytkowania budynku przedszkola na budynek mieszkalny 

wielorodzinny w Runowie Krajeńskim” do kwoty 439.000,00 zł. Zmiana wynika  

z możliwości wykonania całości prac budowlanych w roku bieżącym i tym samym 

zakończenia inwestycji. W związku z powyższym w przedmiotowym zadaniu zaplanowany 

limit wydatków na 2018r. przeniesiony został na 2017r. Dalsze zmiany dotyczą roku 2018.  

W załączniku przedsięwzięć wprowadzono na ten rok dwa nowe zadania: 

1. Budowa kanalizacji sanitarnej wraz z przyłączami na ul. 28 Stycznia oraz części  

ul. Wyzwolenia w Więcborku 

2. Budowa kanalizacji sanitarnej wraz z przyłączami we wsi Runowo Krajeńskie. 

Zadania te mają być realizowane z dofinansowaniem ze środków budżetu UE, stąd po stronie 

dochodów i wydatków majątkowych ujęto kwotę planowanego dofinansowania w łącznej 

wysokości 5.690.000,00 zł. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

 

Radny Kałaczyński podał, że według planów długoletnich Witunia ma zostać skanalizowana 

w roku 2018. W tym roku również ma zostać opracowany projekt na budowę świetlicy  

w Wituni. Pytał, jak Gmina zamierza podejść do tematu skoro na rok 2018 przesunięto 

budowę kanalizacji w Runowie i na dwóch ulicach w Więcborku. 

 

Skarbnik Gminy Więcbork powiedziała, że na chwilę obecną w roku 2014 zakończono  

I etap budowy kanalizacji w Wituni. Jeżeli chodzi o dalsze plany w tym zakresie, to póki co 

nie ma jeszcze dokumentacji. Poza tym WPF również nie przewiduje na razie dalszych 

etapów ww. zadania.  

 

Kierownik Referatu Inwestycji/…/ UM dodał, że na dzień dzisiejszy dalszy etap kanalizacji 

Wituni nie jest ujęty w Palnie Aglomeracji. 

 

Zastępca Burmistrza Więcborka uściślił, że to nie jest tak, że Gmina wypycha z planów 

Witunię i w to miejsce wchodzi Runowo. Na poprzedniej Komisji oraz sesji była informacja, 

że ze względu na to, iż Urząd Marszałkowski dopiero w IV kwartale ogłosi konkurs na 

kanalizację, która obejmuje Runowo, ul. 28 Stycznia i Wyzwolenia, co z kolei zmusiło Gminę 

do przesunięcia planowanego zdania na rok 2018. Gmina zaangażowała na to zadanie około 
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1.000.000,00 zł te środki, z uwagi na spóźniony konkurs Marszałka, nie zostałyby 

skonsumowane, wiec podjęto decyzję o ich przesunięciu na inne zadania inwestycyjne. Plan, 

w którym ujęto zdaniem radnego dalszy etap kanalizacji w Wituni, to Plan Odnowy 

Miejscowości nie zaś Wieloletni Plan Finansowy Gminy Więcbork. Plany Odnowy 

Miejscowości posiadają wszystkie sołectwa i ujmowane są w nim różne zadania inwestycyjne 

poszczególnych miejscowości. Dzięki tym Planom możliwe jest aplikowanie o środki 

zewnętrzne ale to też nie oznacza wykonania ich w rok, dwa czy trzy lata. To samo odnosi się 

do świetlicy wiejskiej. Na dzień dzisiejszy Witunia posiada świetlicę, a jest jeszcze kilka 

sołectw, które takowego obiektu w ogóle nie mają.  

 

Radny Jan Antczak zwracając się do radnego Kałaczyńskiego przypomniał, że w Runowie 

znajduje się oczyszczalnia ścieków, a kanalizacji jeszcze nie ma. W poprzednik miesiącu 

Burmistrz Więcborka na Komisji i sesji RM wyjaśniał przyczynę przesunięcia inwestycji 

budowy kanalizacji w Runowie i ta argumentacja jest dla niego zrozumiała. Radny pytał 

ponadto, czy kwota wykazana w zmianach – 289.000,00 zł, a dotycząca przebudowy budynku 

przedszkola w Runowie na mieszkania będzie wystarczająca na dokończenie zdania. 

 

Skarbnik Gminy Więcbork i Zastępca Burmistrza Więcborka potwierdzili, że kwota 

289.000,00 zł będzie wystarczająca. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 

 

Obecnych 14 radnych 

 

Za pozytywnym zaopiniowaniem glosowało - 13 radnych 

Wstrzymał się do głosu    - 1 radny 

 

 

W kolejnym punkcie porządku obrad Zastępca Burmistrza Więcborka p. Jacek 

Masztakowski przedstawił projekty uchwał dotyczące zmian nazw ulic w Więcborku  

i Sypniewie. 

 

Rozpoczynając omawianie projektów Zastępca Burmistrza mówił, że w 1 kwietnia 2016r. 

Sejm RM uchwalił ustawę o zakazie promowania komunizmu lub innego ustroju 

totalitarnego, przez nazwy budowli obiektów i urządzeń użyteczności publicznej. Ustaw 

został opublikowana 1 czerwca i zgodnie z zapisami tej ustawy weszła w życie trzy miesiące 

od daty publikacji. Kolejne zapisy ej uchwały obligowały rady gmin aby wciągu roku od 

wejścia w życie ustawy dokonać zmian nazw ulic, czy obiektów które mogą kojarzyć się  

z komunizmem, bądź propagują komunizm lub inny ustrój totalitarny. Gmina Więcbork 

wystąpiła do Instytutu Pamięci Narodowej z wykazem wszystkich ulic obowiązujących na 

terenie gminy Więcbork, aby Instytut wypowiedział się, które z nich  jego zdaniem będą 

podlegały zapisom ww. ustawy i muszą zostać zmienione. Odpowiedź IPN wskazuje na kilka 

ulic, które należy zmienić. W Więcborku dotyczy to ulic: I Armii Wojska Polskiego, Janka 

Krasickiego, Hanki Sawickiej, 28 Stycznia, Wandy Wasilewskiej, Franciszka Zubrzyckiego, 

Samuela Jaszuńskiego, Mieczysława Wągrowskiego. W Sypniewie: ulica 29 Stycznia. Zdając 

sobie sprawę z tego, że temat będzie budził spore kontrowersje społeczne Gmina rozesłała 

ankiety do mieszkańców, w tym przede wszystkim mieszkańców tych ulic, które zgodnie  

z opinią IPN, będą musiały być zmienione, aby zaproponowali jakie chcieliby mieć nazwy 

ulic. Uznano, że głos mieszkańców zamieszkujących zmieniane ulice będzie istotny, tak samo 

jak fakt by zmiana była jak najmniej uciążliwa. Wiele osób potraktowało sprawę poważnie  
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i propozycje ich były bardzo racjonalne. Niestety spora grupa mieszkańców wypowiedziała 

się w sposób bardzo negatywny negując jakakolwiek zmianę. Znaczący opór społeczny 

dotyczył zmiany nazwy ulicy 29 Stycznia w Sypniewie, tam mieszkańcy w bardzo 

niewybrednych słowach wypowiadali się na temat ustawy. Generalnie wolą mieszkańców 

było, aby tej ulicy w ogóle nie zmieniać, a jeżeli już to padła propozycja nazwy ulicy 

„Długiej”. W przypadku ul. „I Armii Wojska Polskiego”, większość mieszkańców tej ulicy 

zaproponowała nazwę „Wojska Polskiego”, żeby było to nawiązanie do istniejącej nazwy. 

Pojawiły się w ankietach również propozycje nazw historycznych, czy osób które zapisały się  

dość wymownie w historii Polski ale stwierdzono, że formułowanie podniosłych nazw ulic 

przy których znajdują się trzy posesje nie byłoby posunięciem właściwym. Komisja, która 

została powołana przez Burmistrza Więcborka w celu wstępnej weryfikacji propozycji nazw 

ulic i przygotowania propozycji tych nazw, spotkała się dwukrotnie. Pierwsze spotkanie 

odbyło się 31 maja br., drugie – 17 sierpnia br. Po analizie propozycji mieszkańców 

zdecydowano wstępnym przygotowaniu projektów ulic na Osiedlu Łopiennik, natomiast  

w przypadku ulic: „29 Stycznia”, „28 Stycznia”, „Wyzwolenia” i „BoWiD” wystosowano 

jeszcze pismo do Centrali IPN. Do dnia Komisji nie otrzymano pisma zwrotnego  

w przedmiotowej sprawie.  

W pierwszej kolejności przedstawione zostały zmiany nazw ulic, które ze względu na swój 

kontekst historyczny nie budzą wątpliwości. 

 

a) w sprawie zmiany  nazwy  ulicy „Janka Krasickiego”  i  „Hanki Sawickiej”  na  ulicę 

„Ignacego Krasickiego” w Więcborku, 

 

Wolą mieszkańców tego Osiedla oprócz zmiany nazwy ulicy  na „Ignacego Krasickiego”, 

było po łączenie w jedną dwóch dotychczas funkcjonujących ulic w tym rejonie. W takiej 

formie przygotowano tez projekt uchwały w sprawie i przedłożono go radnym. 

 

Projekt nie wywołał dyskusji radnych. 

 

Obecnych 14 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

 

b) w sprawie zmiany  nazwy  ulic  w  Więcborku:   „Salomona Jaszuńskiego”,  „Wandy 

Wasilewskiej”, „Franciszka Zubrzyckiego” i „Mieczysława Wągrowskiego”, 

 

Komisja analizującą opinie mieszkańców wynikające z przeprowadzonych wśród 

mieszkańców ankiet podzieliła je na trzy grupy tj. historyczne, literackie i neutralne, uznała, 

że najbezpieczniejszymi będą nazwy neutralne, które nawet w przyszłości nie będą budziły 

wątpliwości. Zgodnie z tym zaproponowano zmianę:  

 

 z „Salomona Jaszuńskiego” na „Cicha”, 

 z „Wandy Wasilewskiej” na „Świerkowa”, 

 „Franciszka Zubrzyckiego” na „Wierzbowa”, 

 z „Mieczysława Wągrowskiego” na „Kwiatowa”. 

 

Uwag nie wniesiono. 
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Obecnych 14 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Kolejne przedstawione projekty uchwał związane były z nazwami ulic, które budziły 

kontrowersje wśród mieszkańców i były też niejednoznacznie wskazane, czy 

zdefiniowane przez IPN: 

 

 

c) w sprawie nadania nazwy ulicy „29 Stycznia” w Sypniewie 

 

Wolą zdecydowanej większości mieszkańców tejże ulicy było, aby zrobić wszystko w celu 

utrzymania dotychczasowej nazwy. Zgodnie z pismem IPN, które trafiło do Urzędu 

Miejskiego w Więcborku, możliwe jest  utrzymanie tych samych nazw, szczególnie jeżeli 

chodzi o daty dzienne i miesięczne, przy jednoczesnym wskazaniu innego roku nie 

kojarzącego się z komunizmem i totalitaryzmem. W przypadku tej ulicy utrzymana zostaje 

obowiązująca nazwa z podaniem innego uzasadnienia cyt.: „Obecnie proponowana nazwa 

„29 Stycznia” służy upamiętnieniu wydarzenia, które miało miejsce 29 Stycznia 1919 roku. 

Tego dnia Stany Zjednoczone, jako pierwszy kraj na świecie uznały niepodległość Polski. 

Mieszkańcy Sypniewa na zebraniu dnia 28.04.2017r. zdecydowanie wypowiedzieli się 

przeciwko zmianie nazwy i  jednocześnie przychylili się do zmiany uzasadnienia nazwy.” – 

koniec cytatu. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

 

Radny Kaziemierz Wilczyński uznał, ze według niego zmierza to w kierunku takim, aby 

niczego nie zmieniać. Skoro jednak jest ustawa, która obliguje do zmiany, tak winno się stać. 

Ma nadzieję, że wywołany projekt nie zostanie zaakceptowany i Rada Gminy będzie musiała 

powrócić do sprawy zmieniając nazwy tych ulic, które bezsprzecznie kojarzą się  

z totalitaryzmem i komunizmem. Dla niego osobiście data 29 stycznia wiąże się z tym, że  

w Polsce zmienił się okupant.  

 

Radny Jan Antczak nie zgodził się z przedmówcą. Powiedział, że Rada Miejska  

w Więcborku jest przedstawicielami tej gminy i tych mieszkańców, i winna realizować 

postulaty mieszkańców nie zaś działać wbrew ich woli. Uważa, że propozycja przedstawiona 

przez Burmistrza jest jak najbardziej zasadna. 

 

Zastępca Burmistrz Więcborka przytoczył treść pisma IPN cyt.: „jeżeli w jakiejkolwiek 

miejscowości radni podejmą i przegłosują nową uchwałę o nadaniu nazwy ulicy zawierającej 

dotychczasową datę dzienną z kalendarza, odnoszącą się do innego roku z uzasadnieniem,  

w którym zostaną wskazane inne wydarzenia np. z inne epoki, niż te, które dotychczas były 

formą gloryfikacji systemów totalitarnych, nazwa ta nie będzie podlegała zmianie w oparciu  

o rzeczową ustawę. Jednakże konieczne jest w tej sytuacji nowa uchwała z nowym 

uzasadnieniem opartym o fakty” – koniec cytatu. Burmistrz przejrzał uchwały innych gmin 

podejmowane w sprawach zmian nazw ulic i duża część z nich podejmując uchwałę z nowym 

uzasadnieniem idzie tą drogą, która obrała Gmina Więcbork. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 

 

Obecnych 14 radnych. 
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Za pozytywnym zaopiniowaniem projektu głosowało - 13 radnych 

Przeciwny       - 1 radny 

 

d) w sprawie nadania nazwy ulicy „Wyzwolenia” w Więcborku, 

 

W przypadku tego projektu uchwały sytuacja jest analogiczna do poprzedniego projektu. Tu 

jednakże uściślono zagadnienie cyt.: „Niniejsza uchwała ma na celu upamiętnienie dnia 23 

stycznia 1920 r., gdy po 148 latach zaboru, ulicą tą wkraczali do miasta żołnierze polscy armii 

generała Hallera przejmując je z rąk administracji niemieckiej i inkorporując do odrodzonej 

Rzeczypospolitej.” – koniec cytatu. 

 

Radni nie wnieśli  

 

Obecnych 14 radnych. 

 

Za pozytywnym zaopiniowaniem projektu głosowało - 13 radnych 

Wstrzymał się do głosu     - 1 radny 

 

e) w sprawie nadania nazwy ulicy „28 stycznia” w Więcborku. 

 

Według INP również i ta nazwa ulicy winna zostać zmieniona o ile rada gminy w inny sposób 

nie uzasadni tejże daty. Wątpliwości pojawiło się sporo ale z pomocą przyszli sami 

mieszkańcy tej ulicy, którzy 14 sierpnia br. wystosowali pismo – petycję /również do RM/, 

proponując pozostawienie dotychczasowej nazwy z innym uzasadnieniem. Wychodząc 

naprzeciw oczekiwaniom mieszkańców przyjęto to proponowane uzasadnienie w brzmieniu 

cyt.: „Obecnie proponowana nazwa „28 Stycznia” upamiętnia doniosły akt tak zwanej 

Konfederacji Warszawskiej z dnia 28 stycznia 1573r., kiedy Sejm przyjął uchwałę 

gwarantującą wolność wyznania i tolerancje religijną w Polsce. Prawo to zapewniało pełne 

uprawnienie w życiu publicznym i prywatnym wszystkim ludziom wolnym – niezależnie od 

wyznania. Był to pierwszy w Europie akt szerokiej tolerancji, który w praktyce wykluczył 

wojny i konflikty o podłożu religijnym na całym obszarze wchodzącym w skład 

Rzeczypospolitej Polskiej. W uznaniu jego doniosłości dla rozwoju cywilizacji europejskiej 

tekst Konfederacji  Warszawskiej został w 2003 roku wpisany na listę UNESCO Pamięć 

Świata. Mieszkańcy ulicy „28 Stycznia” wystąpili z prośbą o przyjęcie uzasadnienia do 

uchwały w przedmiotowym kształcie” – koniec cytatu. 

 

Radny Wilczyński zauważył, że według głosów zebranych  w konsultacjach społecznych  

I miejsce zdobyła nazw ulicy Prezydenta „Ignacego Mościckiego/ oddanych 19 głosów/. 

Radny uważał, że nie wzięto pod uwagę głosów z konsultacji i w 30% ulice pozostały takie 

same jedynie z innym uzasadnieniem nazwy. 

 

Zastępca Burmistrza Więcborka przypomniał, że tak jak wspomniał powyżej w pierwszej 

kolejności wzięto pod uwagę głosy mieszkańców zmienianych ulic. W deklaracjach owszem 

pojawiła się nazwa Prezydenta „Ignacego Mościckiego” ale deklaracje te sporządzała, jak 

wiadomo jedna i ta sama osoba dając je do podpisu innym osobom, notabene osobom spoza 

Więcborka, których zmiana w ogóle nie dotyczyła tj. mieszkańcom Borzyszkowa, Runowa 

itd. Założeniem była pewna racjonalność działań nie uleganie naciskom jednej osoby – 

jednego mieszkańca. 
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Radny Antczak  stwierdził, że jest pismo mieszkańców, a ci nie chcą zmian i trzeba to 

uszanować. Generalnie wszyscy nie chcą zmian bo boją się konsekwencji, jakie to może za 

sobą pociągnąć.  

 

Radna Anna Łańska mówiła z kolei, że skoro ustawodawca dał możliwość radzie miejskiej 

na to, by ulice nie musiały być zmieniane, a jedynie poprzez uzasadnienie dokonać pewnej 

korekty, to ona nie czuje się tym dotknięta i nie uważa, że cokolwiek w tej materii „jest 

udawane”. Wykonuje bowiem te zapisy, które dopuszcza ustawa i wytyczne IPN. 

 

Radny Wojciech Janicki poparł radną. Nie uważał, by zmiany się nie dokonywały, czy tez 

były one jedynie kosmetyczne. Dla niego jest to zmiana nazwy ulicy wraz z uzasadnieniem. 

Jeżeli tego uzasadnienia IPN nie przyjmie Rada pochyli się nad problemem raz jeszcze. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 

 

Obecnych 14 radnych 

 

Za pozytywnym zaopiniowaniem projektu głosowało - 13 radnych 

Przeciwny       - 1 radny 

 

f) w sprawie zmiany nazwy ulicy „I Armii Wojska Polskiego” na ulicę „Wojska Polskiego  

w Więcborku, 

 

Zgodnie z ogólnokrajową interpretacją IPN nazwa ta podlega zmianie. Pomimo pism  

kierowanych przez Gminę Więcbork do IPN-u wskazujących na fakt, że w szeregach I Armii 

Wojska Polskiego znajdowały się często osoby, które nie z własnej woli się tam znalazły,  

a był to często dla nich ratunek – ucieczka z dalekiej Syberii, czy też zostały one wchłonięte 

ze struktur AK, Instytut jest jednoznaczny w tym, że nazwa ta musi ulec zmianie. 

Dotychczasowa nazwa w ich uznaniu określa zbrojne ramię sytemu totalitarnego, a jeżeli 

chcielibyśmy uhonorować osoby, które przelały krew działając w ramach tego ugrupowania 

wojskowego, to nazwę można przyjąć, jako „Żołnierzy I Armii Wojska Polskiego”. 

Oczywiście wiązałoby się to z pewnymi niedogodnościami szczególnie dla administratorów 

bloków znajdujących się przy tej ulicy, na których widnieje nazwa. Większość mieszkańców 

tejże ulicy opowiedziało się za nazwą „Wojska Polskiego”. Nazwa będzie bardzo łatwo 

kojarzyła się osobom poszukującym tejże ulicy. Ponadto w § 2 tej uchwały zapisano, że 

budynkom położonym przy ul. I Armii Wojska Polskiego o numerach porządkowych: 18, 

18a, 18b, 18c i 20, przyporządkowane zostaną adresy od ulicy Spacerowej. Ta część przylega 

do ulicy Spacerowej i niejako naturalne wydaje się połączenie jej z ww. ulicą.  

 

Radni nie wnieśli pytań. 

 

Obecnych 14 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

g) w sprawie nadania nazwy ulicy „Bojowników o Wolność i Demokrację” w Więcborku, 

 

 

Nazwa ulicy bardzo nieostra, obejmująca wiele osób i sytuacji, które można byłoby 

uhonorować ta nazwą. Sama ta ulica obejmuje osiedle, gdzie mieszka spora grupa 
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mieszkańców Więcborka, dlatego też starano się zrobić wszystko aby tą nazwę pozostawić. 

Nie chodzi tu o ZBOWID, który niejako z mocy ustawy podlegałby wykreśleniu i zmianie,  

a ulica BoWiD tj. ulica Bojowników o Wolność i Demokrację. W uzasadnieniu wprowadza 

się drobną korektę polegającą na jego skróceniu i przyjęciu w brzmieniu cyt.: 

 

„Niniejsza uchwała ma na celu upamiętnienie wszystkich znanych i nieznanych bojowników, 

którzy z bronią w ręku lub metodami pokojowymi, walczyli o wolność, suwerenność  

i niepodległość kraju w formacjach Wojska Polskiego, sojuszniczych armii państw koalicji 

antyhitlerowskiej” – koniec cytatu. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

 

Przewodnicząca RM zapytała, czy w przypadku tego projektu uchwały zaciągnięto również 

opinii środowisk kombatanckich. 

 

Nie takich konsultacji ze środowiskiem kombatanckim nie było – odpowiedział Zastępca 

Burmistrza Więcborka. 

 

Radny Wojciech Janicki zaproponował, by wykreślić także uzasadnienia zapis 

„sojuszniczych armii państw koalicji antyhitlerowskiej”. Jego zdaniem, to też późniejsza 

armia czerwona.  

 

Pan Leszek Skaza z kolei, proponował, wpis, który zadowoli w jego mniemaniu wszystkich 

tj. „ Nazwa upamiętania wszystkich znanych i nieznanych, którzy od końca XVIII wieku do 

czasów współczesnych z bronią w ręku lub metodami pokojowymi walczyli o wolność  

i demokratyczne przemiany społeczne na ziemiach polskich”. Taki zapis obejmuje 

wszystkich, którzy cokolwiek wnieśli nie tylko walcząc, jako żołnierze z bronią, czy 

bojownicy /bojownik to nie tylko żołnierz/.  

 

Przewodnicząca Komisji mówiła, że Komisja opiniująca nazwy ulic na swoim spotkaniu 

doszła do consensusu i uzasadnienie podane przez Zastępcę jest wynikiem prac tejże Komisji. 

Jeżeli teraz ponownie rozpocznie się dyskusję nad poszczególnymi zdaniami, to zawsze coś 

się znajdzie, co można zmienić. Zastanawiała się, czy jest sens takiego podejścia do sprawy.  

 

Zastępca Burmistrza Więcborka stwierdził, że jeżeli wolą radnych będzie  przyjąć 

uzasadnienie przedstawione przez p. Skazę, czy takie jak zaproponowano w projekcie 

uchwały, to taki będzie jej ostateczny kształt. Najważniejsza jest w tym wszystkim  aprobata 

mieszkańców Osiedla, którego bezpośrednio uchwała dotyczy.  

 

Radna Anna Łańska poddała pod głosowanie propozycję, aby uzasadnienie kończyło się na 

słowie „kraju”. 

 

Pan Marek Witkowski zabierając głos stwierdził, że bardzo istotne jest tu podkreślenie 

trzech słów. Głównym wyznacznikiem przy zmianie nazw ulic jest to, by połączyć walkę  

o wolność, suwerenność i niepodległość. 

 

Zastępca Burmistrza Więcborka podsumowując i porządkując kwestię zapisów 

uzasadnienia skłonił się do propozycji zakładającej skrócenie go do słowa „kraju” tj.  

w brzmieniu cyt.: „Niniejsza uchwała ma na celu upamiętnienie wszystkich znanych i 
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nieznanych bojowników, którzy z bronią w ręku lub metodami pokojowymi, walczyli  

o wolność, suwerenność i niepodległość kraju” -  koniec cytatu. 

 

Przewodnicząca Komisji zarządziła głosowanie opiniujące projekt uchwały w powyższej 

formie. 

 

Obecnych 14 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Po głosowaniu Inspektor ds. Gospodarki Nieruchomościami /…/ UM p. Barbara 

Schmidt poprosiła radnych o przekazywanie zainteresowanym mieszkańcom gminy 

informacji, że w związku ze zmianą nazw ulic nie ma żadnego terminu na wymianę 

dokumentów, a dotychczasowe dokumenty nie tracą swojej ważności. To samo dotyczy praw 

jazdy, dowodów rejestracyjnych. Kwestie zmian dotyczących dokumentów w bankach  

i księgach wieczystych te sprawy załatwi Urząd Miejski. 

 

 

Następnie Inspektor ds. Gospodarki Nieruchomościami /…/ UM p. Barbara Schmidt. 

 

a) w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie przez Gminę Więcbork 

nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa, wykonawca prawa własności - 

Agencja Nieruchomości Rolnych oddział terenowy w Bydgoszczy. 

 

Projekt dotyczył nieruchomości zabudowanej o nr geodezyjnym 239 obręb Więcbork  

o powierzchni 0.1801 ha. Jest to nieruchomość przeznaczona jest w opracowanym przez 

Gminę Więcbork Studium, pod  drogę, cel publiczny, miejsca postojowe. Działka położona 

jest przy ulicy Targowej w Więcborku przy Targowisku Miejskim stanowi dukt pieszo-

rowerowy prowadzący przez Łopiennik. Istnieje możliwość nieodpłatnego przejęcia ww. 

nieruchomości od ANR. Koszty, które w związku z przejęciem ciążąc będą Gminę, to koszt 

aktu notarialnego oraz koszt sporządzenia niezbędnych mapek i wypisów geodezyjnych do 

zawarcia transakcji. 

 

Pytań nie wniesiono. 

 

Obecnych 14 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

b) zmieniającej Uchwałę Nr XXII/193/2012 Rady Miejskiej w Więcborku z dnia 27 

września 2012 r. w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie w drodze 

bezprzetargowej nieruchomości gruntowych niezabudowanych. 

 

Projekt wywołany został w związku z wnioskiem Okręgu Polskiego Związku Wędkarskiego 

w Bydgoszczy o przedłużenie okresu obowiązywania Umowy dzierżawy Nr 139/2012 

zawartej 14 listopada 2012r., do dnia 13 listopada 2025r. OPZW w Bydgoszczy składa 

wniosek aplikacyjny o dotację z PO Rybactwo i Morze 20142020, w ramach której planuje 

realizację projektu pn. „Wyposażone i bezpieczne łodzie wędkarskie, vademecum ABC 

wędkowania i warsztaty ABC wędkowania jako skuteczne narzędzia w promowaniu, 
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zachowaniu i upowszechnianiu dziedzictwa kulturowego rybołówstwa i akwakultury”.  

Z uwagi na trwałość projektu, która musi być zachowana przez 5 lat od daty dokonania 

płatności końcowej, zachodzi konieczność zmiany terminu obowiązywania obecnej umowy 

dzierżawy. Dzierżawa dotyczy dwóch nieruchomości: działka oznaczona numerem 

geodezyjnym 42 położona w Więcborku obręb Więcbork 3 o powierzchni 0.0287 ha oraz 

działka oznaczona numerem geodezyjnym 43 położona w Więcborku obręb Więcbork  

3 o powierzchni 0.0195 ha. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

 

Radny Wilczyński zgłosił, że docierają do niego uwagi mieszkańców dotyczące zakazu 

parkowania przy obiekcie Stanicy Wędkarskiej. Fakt ten dziwi, gdyż są one zajmowane przez 

członków PZW doraźnie. Samych imprez w obiekcie też nie jest tak wiele, zatem są one puste 

i nie wykorzystane, a zapotrzebowanie na miejsca parkingowe duże. Rady prosił, aby przy 

okazji tejże uchwały, czy późniejszej umowy tą kwestię poruszyć i warunkować przedłużenie 

możliwością użytkowania parkingu wokół stanicy.  

 

Pani Szmidt wyjaśniła, że parkowanie w tamtejszej lokalizacji ogranicza się jedynie do pasa 

wokół budynku i w zasadzie nie a to nic wspólnego z dzierżawą, o której mowa /Inspektor 

przedstawiła, jak wygląda to na mapce/. 

 

Radni mieli wątpliwości co do wskazanego czasookresu dzierżawy. 

 

Pani Szmidt wskazała, że PZW prawdopodobnie do pięciu doliczył jeszcze dwa lata 

konieczne na rozliczenie Projektu. Realizacja projektu planowana jest w roku 2018, plus pięć 

lat tzw.” trwałości Projektu” czyli 2023r.. Z pisma wynika, że PZW prosi o przedłużenie do 

roku 2025, zatem w grę wchodzić mogą założenia konieczności rozliczenia zadania. Jeżeli  

o czynsz z tytułu dzierżawy, to corocznie Burmistrz Więcborka wydaje w tej sprawie 

Zarządzenie. Co roku może też podnieść ten czynsz. Obecnie kwota czynszu rocznie wynosi 

2.015,17 zł. 

 

Radny Jacek Kabattek, jako członek Lokalnej Grupy Rybackiej mówił, że przy budowie 

Stanicy PZW korzystało ze środków zewnętrznych jednakże żeby w ogóle przystąpić do 

konkursu musiało posiadać tytuł prawny do nieruchomości. Uzyskując dzierżawę mieli 

możliwość zrealizować Projekt. W tej chwili nadal działa LGR i pozyskuje środki, więc PZW 

wnioskuje o przedłużenie dzierżawy, aby mógł aplikować o kolejne środki z tejże puli.  

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 

 

Obecnych 14 radnych 

 

Za pozytywnym zaopiniowaniem projektu głosowało - 12 radnych 

Wstrzymało się do głosu     - 2 radnych 

 

 

 

a) w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż  nieruchomości położonej w Więcborku. 

 

Nieruchomość oznaczona numerem geodezyjnym 369 obręb Więcbork 1 położona jest  

w Więcborku na Osiedlu Piastowskim i ma powierzchnię 0.0661 ha. Przeznaczenie tej 
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nieruchomości to zabudowa mieszkaniowa jednorodzinna i usługi nieuciążliwe. Na terenie 

obowiązuje Miejscowy Plan Zagospodarowania. Wniosek w sprawie chęci nabycia ww. 

nieruchomości wpłynął od osoby fizycznej p. Jana Brzóska. Sprzedaż nastąpi w formie 

przetargu ustnego nieograniczonego. 

 

Uwag nie wniesiono 

 

Obecnych 14 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

W sprawach różnych dominował temat zniszczonych dróg gminnych na terenie sołectw 

gminy Więcbork i szybkiej interwencji w taj sprawie. 

 

Zastępca Burmistrza Więcborka mówił, że sytuacja na drogach gminnych jest znana ale 

aura skutecznie utrudnia jakiekolwiek działania w tym zakresie. Zapewnił, że z chwilą 

poprawy pogody podjęte zostaną stosowne kroki. 

 

Radny Jan Antczak mówi o niedokończonym fragmencie nawierzchni /5 – 10m²/ przy 

kościele w Runowie Krajeńskim. 

 

Zastępca Burmistrza Więcborka podał, że firma, która będzie wykonywała drogę relacji 

Zakrzewek – Nowy Dwór na początku września dokona naprawy i uzupełni ubytki w masie 

bitumicznej. 

 

Radny Wojciech Janicki mówił o konieczności przebudowy odcinka kanalizacji deszczowej 

przy ul. Dworcowej. W obecnym stanie jest on zagrożeniem dla ul. J. Krasickiego  

w Więcborku. Prosił, by mieć to mocno na uwadze. 

 

Zastępca Burmistrza Więcborka powiedział, że na przedmiotowej ulicy odbyła się wizja 

lokalna Dyrektora ZGK oraz Kierownika Referatu UM p. Fifielskiego. Następnym krokiem 

ma być przygotowanie odpowiedniej dokumentacji i kosztorysów w celu racjonalnej oceny 

możliwości finansowych Gminy Więcbork, a środki na remont zostaną przesunięte na 

kolejnej sesji RM /dot. około 100m/. 

 

Radny Wilczyński był zadania, że sama przebudowa kanalizacji niewiele da dopóki nie 

zostanie oczyszczony rów. 

 

Zastępca Burmistrza przekonywał, że przy takiej ilości deszczu nawalnego, jaki był w nocy 

z 11 na 12 sierpnia żadna kanalizacja deszczowa nie jest sobie w stanie poradzić. Coraz 

więcej nawierzchni jest utwardzonych stąd też i utrudniony odpływ nadmiaru wody. Niemniej 

sytuacja jest całościowo analizowana i poszukuje się najlepszego rozwiązania. 

 

Radny Stanisław Piłka  wskazywał na konieczność uzupełnienia ubytków w drogach, po 

których przemieszcza się autobus szkolny. Zgłosił też fakt, że nic się nie zmieniło jeżeli 

chodzi o stan wód na łąkach. Wszystko jest zalane, a Łobżenica nic nie zrobiła w sprawie 

udrożnienia rowu. 

 

Zastępca Burmistrza powiedział, że z chwilą poprawy pogody służby gminne ruszą na 

drogi. Jeżeli chodzi o zalane łąki to dziś w Urzędzie Miejskim pojawili się panowie  
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z Melioracji, którzy cały czas monitorują i sprawdzają stan wód na Jeziorze Więcborskim, 

Orlej, Rokitce itp. Wody jest jednak tyle, że sytuacja jest trudna do opanowania. Trudno 

mówić tu o jakimkolwiek regulowaniu. W dniu przed Komisją Burmistrz rozmawiał  

z Łobżenicą i tamtejszym przedstawicielem Spółki Wodnej Ustalono kolejny etap  prac. 

Prawdopodobnie gdzieś zrobiła się zapora /drzewa liście/ i są na etapie udrażniania cieku. 

 

Obecny na spotkaniu p. Marek Witkowski podziękował radnemu Henrykowi Szwochert za 

przywiezienie go na posiedzenie Komisji i możliwość zapoznania się z tym, co samorząd 

więcborski na bieżąco wykonuje. Proponował, by Przewodniczący Komisji Rolnictwa /…/ 

zwołał posiedzenie Komisji w temacie funkcjonowania cieków wodnych na terenie gminy 

Więcbork, zapraszając na spotkanie przedstawicieli Melioracji z Włocławka, Nakła. 

Przedstawicieli GSW w Więcborku oraz przedstawiciela Starostwa Powiatowego  

i zrzeszonych w GSW, a także niezrzeszonych rolników zainteresowanych tematem. Uznał, 

że temat jest bardzo ważny i aktualny. 

 

Na tym spotkanie zakończono. 

 

Prot. I. Mrozek 

 

Przewodnicząca Komisji 

Oświaty, Kultury i Sportu 

 

/-/ Beata Kopta 


